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2e uczestniczyla w rozprawie. To jest zupelne nieporo-
zumienie. Tak2e niestery ten projektjest kolejnym przy-
kladem na to, 2e ustawodawca ptzeczyta+ uzasadnienie

Trybunalu Konstytucyjnego, ale nie chcial wyj6i w kie-
runku wskazafi. Odczytnjg to jako tendencjg og6ln4 bo

tendencj g miloSciwie nam panuj4cych projektodawc6w.

Gdyby ten projekt wszedl w zycie. to niestery nie popra-

wi stanu obslugi prawnej w polskim spoleczeristwie, nie

poprawi dostepu do dobrej obsfugi prawnej. a o to prze-

cie2 nam wszystkim chodzi.

adw. Grzegorz Szczepaniak

Okrggowa Rada Adwokacka w l-odzi
Proszg Pafstwa, nie mam planu, Zeby moja wypo-

wied2 byla dtuga, ale wydaje mi sig, 2e dotyczy pew-

nej istotnej kwestii, kwestii fundament6w, na kt6rych
ma byi oparta ocena miejsca adwokatury w systemie

Swiadczenia pomocy prawnej. Ot6Z, nie ma chyba Lad-

nych wqtpliwo6ci, co do tego, 2e caty wymiar sprawie-

dliwo6ci jest w wielkim kryzysie. Dotyczy to nie tylko
adwokatury dotyczy to takZe sqd6w. My6lg, 2e podzie-

1aj4 ten pogl4d sgdziowie. NaleZy sobie zadat pylanie,

co jest podstawowq ptzyczynq tego wielkiego kryzy-
su, kt6ry dotyczy wszystkich obszar6w wymiaru spra-

wiedliwodci? Najwa2niejsz4 moim zdaniem pr7,y czy -

n4jest to, 2e znaleih{my sig w nowym ustroju, ushoju
gospodarki rynkowej i nie mielidmy czasu, moZliwo-
Sci, by system wymiaru sprawiedliwo(ci dostosowai
do nowych warunk6w, wjakich przyszlo nam dzraLaC

Na pewno zmiany s4 potrzebne i w s4dach, i w adwo-

katurze. a wlaSnie dzialanie w nowym systemie musi

spowodowai dostosowanie tych zmian do nowego

systemu, do nowych warunk6w funkcjonowania go-

spodarki, obl.wateli do zmian w mentalnodci i tak da-

lej. Jezeli tak, to naleZy odpowiedziei sobie na pltanie,
jaka jest w istocie ta zmiana i istota gospodarki rynko-
wej? Ot62, wbrew powszechnym przekonaniom, gospo-

darka rynkowa nie polega wylqcznie na tym, 2e chodzr

o akumulacjg kapitalu w uzyskiwaniu wartodci dodat-

kowej. bo obrot pieni4dza. akumulacja kapitafu. war-
to66 dodatkowa juZ byla we wsp6lnotach plemiennych.

Gospodarka rynkowa polega na wsp6listnieniu obrotu
kapitalem i zasad moralnoSci kupieckiej. Jeden z pierw-

szych przepis6w kodeksu handlowego obowi4zuj4ce-

go przed wojn4 odnosil sig do moralno6ci kupieckiej,
do systemu zasad, kt6re regulowaly spos6b etycznego

dzialania przedsigbiorcy na rynku. Do troski ojakodi
towar6w, do szanowania konkurent6w, do szanowania

swojego klienta, do tych wszystkich zasad, kt6re obo-

wi1zujqna kddym etapie prowadzenia dzialalnodci go-

spodarczej. JeZeli, proszg Pafistwa, m6wimy otym, ze

chcemy dostosowai sig do gospodarki rynkowej, to mu-

simy wiedziei, 2e gospodarka rynkowa to jest dzialal-
no6i kaZdego uczestnika w oparciu o pewne bardzo ja-
sno okre6lone zasady elyczne. Mowa byla o reklamie.
Nie wiem, czy Pafistwo wiecie, Ze w Wielkiej Bry,.tanii

obowi4quje kodeks reklamy, kt6ry nie wzi4lem go dzi-
siaj z sob4 stanowi calkiem gnrbq ksi42eczkg, oke5la-
jqc4jak przedsigbiorca mo2e sig reklamowai. Do cze-
go zmierzam? Wszelkie pr6by zmiany odnoszqce sig

do rynku, a przecie7 taka jest istota dzialari podejmo-
wanych przez Ministerstwo Sprawiedliwodci, nie mog4
abstrahowai od tego, Ze im wrazliwszej czgSci tej go-

spodarki rynkowej dotykamy, tym bardziej precyzyjne,
jasne i SciSle obowi4zuj4ce musz4 byi zasady moralne
postqpowania. Lldzie, kt6rzy decydujq o wolno6ciach
obywatelskich, adwokaci, doradcy prawni, ludzie decy-
duj4cy o wolnodciach w kaZdej sferze, w sferze gospo-

darczej, w sferze rodzinnej, w sferze zgodnodci lub nie

z prawem kamym, ci kt6rzy w tym uczestnicz4 musz4

miei bardzo jasno i mocno utrwalone zasady etyczne-
go postgpowania. Temu wladnie slu24 te zasady, kt6re
wypracowala adwokatura przez caty czas swojego ist-
nienia. A rymczaseni. co wynika z projektu? Ze dorad-

cy prawni nie muszq miei Zadnych zasad, muszq miei
nieposzlakowan4 opinig, kt6rq nie wiadomo, kto wyda-
je. I dopiero uzmysiowienie tego ustawodawcy, 2e nie
da sig funkcjonowai w dzisiejszym Swiecie, takZe ka-
pitalistycznym, bez jasno oke6lonych, etycznych za-

sad postgpowania musi prowadzii do wniosku, 2e nie
wolno wprowadzai na rynek kogoS, komu nie przyda-
je sig obowi4zk6w tak2e w tej sferze. Jest wigc tu pod-
stawowy bl4d, kt6ry nie istnieje w rozwiniqtych krajach

zachodnich, Tam te zasady etycznego postgpowania

s4 I trzeba to uSwiadomii Ministerstwu, kt6re zglasza
projekty dotycz4ce dzialalnoSci prawnik6w. My6lg, ze

uchwala zjazdowa, bo ta dyskusja j est tez zaczynem do

uchwaly zjazdowej, powinna takZe do takiej argumenta-

cji-si9 odnosii.

adw..Jerzy Naumann
Okggowa Rada Adwokacka w Warszawie

Tak sobie my3lq otym projekcie dotyczqcym do-

radc6w prawnych, czyjak ich tam zwai, licencjonowa-
nych, nielicencjonowanych, to chyba trzeba mocnym
glosem powiedziei, wypowiedzie6 slowo sprzeciwu
przeciwko procesowi, kt6ry bym okreSlil jako ,,dochna-
lizacjg" procesu legislacyjnego. Nie mo2na pisa6 pra-

wa, b9d4c de facto lobbystqna rzecz jednej, nieistniej4-
cej jeszcze grupy os6b, kt6re majq tylko apetyty, a poza

tymi apetytami nie legitymuj4 sig ani 2adnq specjaln4

wiedz4 ani Zadnym doSwiadczeniem, ani kt6r4kolwiek
z gwarancli, o kt6rych Pan Mecenas tak pigknie przed

chwil4 powiedziat, jako o imponderabilium wykony-
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